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 الموخص:
شَحاهل جصوٕط اهضٓء على اهدهر اهجّٓرو هولاضي الإدارو في حًأة اهحلٓق المكحصتة يٌ خلال اهتحخ 

آٍٍي في كٕفٕة جحللِ يٌ اهػًن الإدارو المَشئ هوحلٓق، هيٌ دى جحللِ يٌ جٓهد يركز أه هضع ك
 هوًصحفٕد جدٔر ةاهحًأة.

ههػن هاكع احكام اهلضاء الإدارو الأردٍي ٔٓحي ةغًٓض يفْٓم اهحلٓق المكحصتة في كضائِ هحاجحْا إهى 
 اهحطٓٔر ةًا ٔحٓافق يع اهحطٓرات اهحدٔذة في كضاء يجوس اهدههة اهفرٍصي رائد ّذُ اهَظرٔة.

دارو يٌ هجٓد اهػًن المَشئ يٕر كا  ةحد ااجِ هكد جٓضوث ّذُ اهدراشة إهى أن يجرد جحلق اهلاضي الإ
هولٓل ةٓجٓد حق يكحصب، إا لا ةد يٌ هجٓد اغحتارات خارجٕة غٌ اهػًن الإدارو لا ةد يٌ جٓافرّا هوحكى 

 ةَشٓء يركز أه هضع كآٍٍي غٌ اهػًن.
اهحوٓل الملائًة ةًا ههذهم فلد أهضى اهتاحخ ةضرهرة جفػٕن اهدهر الإٍشائي هولاضي الإدارو الأردٍي، لاةحداع 

 ٔكفن حًأة اهحلٓق المكحصتة هجػزٔزّا، ضًاٍاى لاشحلرار اهػلاكات اهلإٍٍٓة كضًاٍة اجحًاغٕة.
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 المركز اهلآٍٍي، حًأة اهحلٓق. اهحلٓق المكحصتة، اهلاضي الإدارو، الأغًال الإدارٔة،  كلمات مفتاحية:  

 د. ّشام حايد اهكصاشتة

 : اشى اهجايػة هاهتود 1
 
 

 
 

 
 

 

 
 

 
 

 

 

 اهترٔد الاهكحرهٍي هوتاحخ المرشن: *
 

 

       E-mail address:  

 

 

جايػة اهزٔحٍٓة -حلٓقاه -اهػام اهلصى
 الأردن-الأردٍٕة

Abstract: 
The Role of jordanian Administrative judge in protecting 

of the acquired rights (comparative analysis study) 
So, we will try to highlight the essential role of the administrative judge in protecting of the 
acquired rights by looking at how he achieves the administrative act which arise the rights 
and then verify him from the breed sorting or legal status of beneficiary which worthy of 
protection. 

This study has concluded that the mere fact that the administrative judge investigates the 
existence of the act created is not sufficient in itself to say that there is an acquired right. If 
external considerations are necessary for the administrative act, they must be available to 
judge the establishment of a legal position or status. 

Therefore the researcher recommended the necessity of activating the role of the Jordanian 
administrative judge to create appropriate solutions to protect and enhance the acquired 
rights in order to ensure the stability of legal relations as social security. 
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